

山东西南部南四湖流域环境地质综合调查

鲁孟胜¹ 孔凡顺² 庄学厚³

- (1. 山东煤炭地质工程勘察研究院, 山东 泰安 271000;
2. 中国矿业大学资源与地球科学学院, 江苏 徐州 221008;
3. 枣庄矿务局蒋庄煤矿地测科, 山东 滕州 279519)

摘要: 本文论述了水体污染、矿山环境地质灾害、地下水环境异常、南四湖淤积、地球化学环境与地方病等环境地质问题, 探讨了煤炭开采对南四湖湖容演变的积极影响。湖体及主要入湖河流污染严重; 流域内煤炭资源开发引起的矿山环境地质灾害比较严重, 地面塌陷面积达112.395 km²; 各种固体废弃物积存总量6412.68万t; 矿井排水对矿区地下水资源造成严重破坏。地方病以地氟病和克山病为主。在对流域内环境地质问题综合分析的基础上, 提出了对流域环境地质问题的治理措施。

关键词: 环境地质问题; 南四湖流域; 矿山; 地方病

中图分类号: X141, X142 文献标识码: A 文章编号: 1000-3657(2003)04-0424-05

Comprehensive environmental-geological survey of the Nansi
Lake drainage area, southwestern Shandong

LU Meng-sheng¹, KONG Fan-shun², ZHUANG Xue-hou³

- (1 Shandong Research Institute of Coal Geology & Engineering Prospecting, Tai'an 271000, Shandong, China;
2. School of Resources & Geoscience, China University of Mining and Technology, Xuzhou 221008, Jiangsu, China;
3. Department of Geology & Survey, Jiazhuang Coal Mine, Tengzhou 279519, Shandong, China)

Abstract: There are various environmental-geological problems in the Nansi Lake drainage area. Problems including water pollution, geological disasters of mines, environmental abnormality of groundwater, siltation of Nansi Lake and endemic diseases are discussed. Coal mining has an active influence on the evolution of Nansi Lake. The lake and main rivers flowing into the lake have been highly polluted under the influence of anthropogenic activities. Environmental geological hazards caused by development of local coal resources are very serious in the drainage area. The surface collapse area in the drainage area is up to 112.395 km². The amount of various solid waste totals to 64.1268 million tons, covering over 595.13 ha. Groundwater resources in the mine district have been destroyed badly due to a large amount of mine drainage. Endemic fluorosis and chronic keshan disease are the main endemic diseases due to the high concentration of fluorine in shallow-layer groundwater and lack in selenium in food and water respectively. On the basis of a comprehensive analysis of these environment-geological problems in the drainage area, measures for environmental control have been put forward in detail in the paper and various influencing factors should be considered in treating environment-geological problems in this area.

Key words: environmental-geological problem; Nansi Lake drainage area; mine; endemic diseases